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Zprávy z radnice

Úvodník starosty města Černovice
– přání, plány a vize

Šťastný a úspěšný rok 2022, milí čtenáři zpravodaje. Ať se vám daří 
i v tomto roce, jste zdravi a spokojeni s tím, co tento rok s trojitým číslem 
2 v názvu přinese. Nikdo z nás neví, co to bude, ale přejme si, aby toho 
dobrého bylo víc, než věcí nepříjemných. 

Dnešní úvodník nemohl začít jinak než přáním – díváte se na stránky 
prvního zpravodaje z roku 2022. 

Ale zpravodaj je od slova zpráva, tak mi dovolte pokračovat zprávou 
o tom, co se letos v našem městě stane. 

Plány opět máme 
V letošním roce začneme (a také dokončíme) opravu Nádražní ulice. 

Opravu provede SATES Čechy, se kterým máme dobrou zkušenost při re-
konstrukci náměstí, a mimo povrchu budeme opravovat i vodovod a kanali-
zaci. Náklady jsou cca 6 milionů korun, většinu pokryje dotace (přes 3 milio-
ny). Ulice bude dlážděná a propojí tak náměstí s ulicí Jirákovou a vlakovým 
nádražím. Jsem za tuto akci moc rád, protože to této části našeho města dlu-
žíme už roky. Chodníky jsou z roku 2013 a o dotaci jsme žádali myslím 3x. 

V letošním roce také vyměníme prakticky všechna světla v Černovicích. 
Proběhne zásadní obměna veřejného osvětlení a výsledkem by měly být 
moderní rozvaděče a svítidla (ne už ale všechny sloupy). Opět nám vel-
kou část pokryje dotace (náklady cca 3,6 milionu, dotace 1,8) a doufáme, 
že roční úspora ve spotřebě elektřiny by se mohla pohybovat v desítkách, 
možná stovkách tisíc korun. 

Poslední velkou akcí, kterou si můžeme letos dovolit zaplatit, je částeč-
ná rekonstrukce ČOV. Musíme opravit kalové hospodářství a tady v tom 
případě se už bohužel musíme obejít bez dotace. Ale opravu už odkládat 
nemůžeme a není v dohledné době poslední. Náklady jsou přibližně 2 mi-
liony korun. 

A přibližně tím končí plány. Budou se dít ještě další věci, ale ne už tak vel-
ké, protože nastává doba, kdy musíme své investice rozložit do delšího času. 
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Naše město bude od roku 2022 splácet každý rok přibližně 4,3 milionu 
korun za úvěry, které si vzalo. Nelitujme jich, protože jsme za ně postavili 
věci, které jsou potřebné. Půjčky jsme si vzali v době, kdy byly úroky ex-
trémně nízké a zafi xovali je na 20 let. Ale čas splácení prostě přišel. 

A jaká je vize do dalších let? 
Čeká nás pomalejší tempo investování a současně musíme dále opravo-

vat všechen majetek, který město má. Trochu odlehčeně můžu prohlásit, 
že jsme vyřešili parádičky (náměstí, sokolovnu), ale hodně dalších věcí na 
vyřešení čeká. 

Zásadním tématem příštích let bude voda. Zajistit, aby nám pořád z ko-
houtku tekla kdykoli si vzpomeneme, bude obtížnější z mnoha důvodů. Ale 
už máme vypracované plány i povolení na propojení Stříteže s Černovicemi 
i posílení vodovodu přes Rytov do Dobešova. To nebude jediné řešení, ale je 
zásadní, které se myslím připomene dříve, než nám bude milé. 

Při tom budeme muset stále opravovat chodníky i silnice. Chybí nám 
nyní pozemky pro stavbu rodinných domů (ty budou v ozdravovně) 
a prakticky okamžitě bychom dokázali obsadit nové obecní byty (projekt 
na bydlení v bývalé MŠ už je hotový). Pořád se nevzdávám myšlenky mít 
v Černovicích lékárnu, nadějně vypadá nynější jednání s provozovateli 
veterinárních služeb. 

Musíme se také připravit na transformaci zámku (ofi ciálně Domova 
Černovice – Lidmaň, ale tuhle nálepku asi kromě krajských úředníků ne-
používá nikdo). Nemyslím si, že bude radikální nebo drastická, ale k ome-
zení služeb i kapacity dojde. Postup bude spíše pozvolný a k zásadním 
změnám nedojde dříve než za 3–4 roky. Ale nepochybuji o tom, že ke 
změnám dojde, a proto už jednám s Krajem Vysočina, abychom byli jako 
město na tento fakt připraveni a zajistili si co nejlepší podmínky. Třeba to 
celé bude příležitostí. 

Hodně jsme investovali v Černovicích, a tak nás čeká povinnost se zase 
vrátit i k rozvoji našich místních částí. Ale i tady půjdou investice poma-
leji, než dosud. 

Daleko pečlivěji budeme muset vybírat, kam peníze z rozpočtu půjdou. 
Splátka úvěrů sebere asi 1/3 obvyklých peněz na investice, a to jen za 
předpokladu, že stát bude dobře vybírat daně a nebude škrtat v kapitolách 
určených pro obce. Což se obávám, že nám nikdo dnes neslíbí, a spíš mu-
síme být připraveni na horší varianty. 
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Město tak čeká určitě i práce na zefektivnění vlastní správy. Některé 
objekty a majetky, které dnes máme, se už ukazují jako zbytečné, a zřej-
mě bude na místě je prodat, aby měly jiného pána i smysl. U jiných by-
chom naopak neměli váhat a upravit je do použitelné podoby, třeba právě 
na bydlení. 

Tak, jak jsem tady vize popsal, si představuji další rozvoj města já. Udr-
žet to, co dnes máme, postupně pracovat na zlepšování podmínek pro žití 
každého občana i fi rmy, ale nepochybně pomalejším tempem, než v po-
sledních třech letech. 

Takto vidím budoucnost města já. A je samozřejmě otázkou, jestli je 
tato moje vize přijatelná. 

Protože ať chceme nebo ne, rok 2022 je volebním a na podzim nás če-
kají komunální volby, které ustanoví nové zastupitelstvo. Abych předešel 
spekulacím, rovnou řeknu, že bych se rád ucházel o obhájení pozice sta-
rosty. 

Vím, že to nebude snadné. Vedu město teď již dvanáctým rokem. I když 
jsem získal hodně zkušeností, mám pocit, že jsem získal také dost ne-
přátel. Předvolební období myslím moc příjemné nebude, pozice starosty 
není úplně vděčná – jsou rozhodnutí, která některé straně ublíží. 

Na druhou stranu, nikdy jsem si z voleb nic moc nedělal, protože moje 
představa o starostování je taková, že plány je třeba dělat na delší čas, než 
pouhé 4 roky. A nebudu se tím trápit ani letos. 

Protože nikdo z nás neví, co bude. 
Příjemné čtení zpravodaje vám přeje

Jan Brožek, starosta města Černovice

INFORMACE ZE ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA MĚSTA ČERNOVICE

ve dnech 3. 11, 1. 12. a 29. 12. 2021

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje:
• poskytnutí příspěvku 1000 Kč pro každého žáka ZŠ a MŠ Černovi-

ce, který se zúčastní lyžařského výcvikového kurzu ve školním roce 
2021/22
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• podání žádosti o dotaci na projekt Střítež Rytov – posílení vodních zdro-
jů

• rozpočtové opatření číslo 10
• poskytnutí příspěvku 100.000,- Kč farní charitě Kamenice nad Lipou
• objednání projektové dokumentace na opravu budovy č.p. 288
• uzavření smlouvy č. JH-001030068097/003-MAEL se společností EG.D
• nákup úklidového stroje od fi rmy Karcher, se šířkou lišty 35 cm
• rozpočet na rok 2022
• pořízení změny č.1 územního plánu města Černovice
• kalkulaci cen pro vodné a stočné pro rok 2022
• Smlouvu o spolupráci při tvorbě, aktualizaci a správě Digitální technic-

ké mapy Kraje Vysočina
• rozpočtové opatření číslo 11

Zastupitelstvo města Černovice souhlasí:
• s návrhem řešení veřejného prostranství v Dobešově a pověřuje starostu 

poptávkou projekčních prací na úrovni dokumentace k územnímu říze-
ní a dokumentace ke stavebnímu povolení

• s podáním žádosti o dotaci z MMR z podprogramu Podpora obnovy 
a rozvoje venkova (DT 117d8210H – Podpora budování a obnovy míst 
aktivního a pasivního odpočinku) na dětské hřiště v Benešově

• s podáním žádostí o dotace z MMR z podprogramu Podpora obnovy 
a rozvoje venkova (DT 117d8210B – Podpora obnovy sportovní infra-
struktury a DT 117d8210E – Rekonstrukce a přestavba veřejných bu-
dov) na modernizaci ZŠ a MŠ Černovice

• s podáním žádosti o dotaci z MMR z podprogramu Technická infra-
struktura (program Podpora bydlení) na vybudování TI pro parcely 
2112/3, 2112/4, 2112/5 v k.ú. Černovice u Tábora

• se směnou pozemku p.č. 3825 v k.ú. Černovice u Tábora z majetku měs-
ta Černovice za pozemek p.č. 3931 v k.ú. Černovice u Tábora. Roz-
díl v ceně dle posudku (15.562,- Kč) doplatí majitelé pozemku 3991 
(XXXX) městu Černovice

Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí:
• rozpočtové opatření č. 9
• návrh rozpočtu na rok 2022
• uzavření dodatku č. 7 ke smlouvě se ZUŠ Kamenice nad Lipou
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Zastupitelstvo města Černovice neakceptuje:
• nabídku na koupi pozemků p.č. 220/2, 220/3 a 221/2 v k.ú. Dobešov 

u Černovic

Zastupitelstvo města Černovice pověřuje:
• p. Průšu poptávkou přeložení vodovodu a snížení komunikace na Vac-

kově

Zastupitelstvo města Černovice revokuje:
• své usnesení č. 113/21 tak, že toto usnesení zní: „Zastupitelstvo měs-

ta Černovice schvaluje poskytnutí prostředků formou daru ve výši 
16.000,- Kč za pomoc při organizaci první akce na sokolovně těmto 
spolkům: SDH Černovice, Český svaz žen Černovice, TJ Sokol Černo-
vice a PS Svidník

Ohlédnutí za rokem 2021
– co byly zásadní výdaje města?

Přináším vám základní přehled o tom, za co město v roce 2021 nejví-
ce utrácelo. O většině projektů jsem již psal, dnes to bude spíše o suchých 
číslech, která teď už můžeme brát jako velmi přesná. Přesto někdy nejde 
vyčíslit vše – velmi často je problém určit, co ještě do nákladů patří, a co 
ne. Například když chcete něco rekonstruovat, musíte z toho objektu vy-
stěhovat nepořádek, který vezete na skládku a musíte za to zaplatit. Je to 
náklad stavby, nebo není? Takových věcí se objevuje hodně a tak prosím 
i ta „přesná čísla“ berte s rezervou. 

Jasné jsou sumy dotací i částky ze smluv o dílo. Tam pochybnost není. 
U projektů píšu také časové údaje o realizaci. Je to poměrně důležité si 

uvědomit, že ty realizační kroky na sebe navazují, a každý z nich stojí čas 
i peníze. Avšak když neuděláte první krok, nemůžete udělat druhý. Je pro-
to velmi důležité na projektech pracovat, i když se nám může zdát, že právě 
teď to není důležité a je na vše dost času. To je omyl. Kdybychom neměli 
zpracovaný projekt na lihovar nebo sokolovnu (i když nebylo jasné, z čeho 
je zaplatíme), nikdy bychom ty rekonstrukce nemohli dělat, protože bychom 
nebyli připraveni v okamžiku, kdy se možnosti fi nancování objevily. 
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Dokončení projektu ZŠ podpořeného z IROP
STATUS stavební a.s. dokončil vestavbu v ZŠ, celkové náklady byly 

26 438 299,05 včetně DPH. Součástí projektu bylo také vybavení učeben 
a kabinetů od fi rmy SANTAL, celkové náklady 2.217.386,56,- Kč.
Celkem tedy 28.655.685,- Kč
Dotace na tento projekt byla 19 991 530,01 Kč
Celkem bilance: 8.664.155,- Kč

Přínosy: máme na většině plochy školy novou střechu, přeloženou foto-
voltaiku, střídače FVE v jiných místnostech, výtah pro bezbariérový pří-
stup, 3 nové učebny, archiv, vzduchotechniku pro celé 3. patro, rozvody 
internetu po 3. a 2. NP, 3 nové kabinety. 

Časový rámec: projekt jsme začali připravovat v roce 2016, žádost byla 
podána na začátku roku 2017. Dotace byla schválena 2020, smlouva pode-
psána v květnu 2020 a vše bylo dokončeno v září 2021. 

Sociální bydlení v lihovaru
Tuto stavbu dokončila v letošním roce 1. Kamenická stavební a obchod-

ní fi rma, celkové náklady byly 8.330.032,- Kč včetně DPH.
Dotace na tento projekt byla 4.750.000,- Kč
Celkem bilance: 3.580.032,- Kč včetně DPH

Přínosy: 4 byty, dva malometrážní, dva větší, dnes obsazené a bez po-
tíží užívané. 

Časový rámec: objekt jsme koupili 9. 4. 2018. Studie byla poptána hned 
v květnu 2018, v lednu 2019 byla studie hotová, o rok později jsme měli 
hotový projekt pro stavební povolení, prováděcí dokumentaci duben 2019, 
rozpočet srpen 2019, žádost o dotaci podzim 2019, soutěž na dodavatele 
březen 2020, výsledek 22. 4. 2020. podpis smlouvy přelom června/čer-
vence 2020. Termín dokončení dle SOD 30. 6. 2021.

Dokončení rekonstrukce sokolovny 
Na konci června jsme ofi ciálně ukončili stavbu sokolovny, slavnostní ote-

vření pak bylo v září před černovickou poutí (a většina vás na něm i byla). 
Realizátor Dřevotvar řemesla a stavby s.r.o., celkové náklady na stav-

bu jsou dle smlouvy 58.140.935,- včetně DPH.
Dotace je 30.000.000,- Kč
Celková bilance: 28.140.935,- Kč stavba.
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Měli bychom k tomu ještě započítat zpevněné plochy kolem sokolovny, 
které stály 1.197.486,- včetně DPH. 

Vybavení zatím stálo 2.537.800,- Kč, ale bohužel stále ještě s nákupy 
vybavení nejsme hotovi. Musíme nakoupit například skříňky na převléká-
ní, tělocvičné nářadí, vybavit skladovací prostory. Provoz nám ukáže dal-
ší a další výdaje, se kterými prostě bohužel počítat musíme. 

Přínosy: konečně důstojný kulturní dům, jako tělocvična využití kom-
promisní, ale máme opraveno, a to je to hlavní. Doufám, že po covidu se 
rozjede využití budovy jak v klubovnách, tak na sále, uvidíme také, jaká 
bude letošní první sezóna. 

Časový rámec: V roce 2017 jsme měli hotovou studii na rekonstrukci, 
v listopadu 2019 jsme spustili výběrové řízení, 13. 3. 2020 byla stavba pře-
dána Dřevotvaru. Dílo bylo předáno v červnu 2021. 

Nová CAS pro hasiče
Novou CAS dodal KOBIT s.r.o. 
Celkové náklady jsou 7.256.007,- Kč
Dotace od GŘ je 2.500.000,- Kč, Kraj Vysočina 500.000,- Kč
Celková bilance: 4.256.007,- Kč

Přínosy: Po hodně dlouhé době zcela nové výjezdové auto pro naší JSDH. 
Časový rámec: o dotaci jsme požádali v roce 2019, výběrové řízení pro-

běhlo v červenci 2020, vozidlo bylo dodáno na jaře 2021. 

Počet obyvatel . . . . . . . . . . . . 1753
Úmrtí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23
Narození . . . . . . . . . . . . . . . . . . 12
Přihlášených k TP . . . . . . . . . . . 48
Odhlášení TP  . . . . . . . . . . . . . . 41
Počet sňatků v matr. obvodu . . . 27

Počet obyvatel podle místních částí: 
Černovice  . . . . . . . . . . . . . . . 1398
Benešov . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 65
Dobešov  . . . . . . . . . . . . . . . . . 130
Panské Mlýny . . . . . . . . . . . . . . . 7
Rytov . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23
Střítež  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11
Svatava  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 54
Vackov . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 22
Vlkosovice  . . . . . . . . . . . . . . . . 43

J. Holkupová, matrikářka

Statistika za rok 2021
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Kalendář svozu odpadů pro domácnosti
je opět dostupný online – pro rok 2022

Nové kalendáře svozu odpadů najdete na internetových stránkách
d2d.sompo-dso.cz

zvolte odkaz „kalendář svozu odpadů v jednotlivých obcích“
a pak vyberte, jestli jste z Černovic, Svatavy, Dobešova,

nebo jiné místní části.
Pokud nemáte možnost si kalendář sami stáhnout a vytisknout,

vydáme vám jej na podatelně města.

Vážení rodiče a přátelé školy,

stejně jako celá společnost se i naše škola musí vypořádávat s obtíže-
mi plynoucími z další vlny epidemie covid-19. Kvůli pozitivitě postup-
ně v průběhu podzimu odcházeli do karantény jednotliví žáci a mnohdy 
i celé třídy. Učitelé i žáci byli nuceni se průběžně adaptovat na střídající 
se prezenční a distanční výuku, na kterou jsou nyní jak po technické, tak 
i organizační stránce všichni připraveni. Zároveň je ale zřejmé, že časté 
a nečekané změny v plánování výuky jsou spojeny s vyšší mírou napětí 
a stresu. Děkuji všem členům pedagogického sboru, zaměstnancům školy 
a rodičům za fl exibilitu a vzájemný respekt, které nám usnadňují vznika-
jícím překážkám úspěšně čelit.

Po čtyřech vlnách epidemie je více než pravděpodobné, že budou ná-
sledovat další. A je zároveň zjevné, že očkovaní jedinci procházejí pří-
padnou nákazou snadněji a nepředstavují významnou zátěž pro zdravotní 
systém. Velice mě v této souvislosti těší, že všichni zaměstnanci naší ško-
ly přistupují k aktuální nelehké situaci maximálně profesionálně a odpo-
vědně, a jsou všichni bez výjimky plně očkováni. Věřím, že se postupně 
bude zvyšovat i počet naočkovaných žáků školy, aby další případné vlny 
zasáhly do výuky jen minimálně.

Jelikož nebylo možné v posledních měsících uspořádat ve škole den ote-
vřených dveří, sděluji tedy jen zprostředkovaně, že nové učebny v pod-
kroví školy jsou nádherné, zcela vybavené a aktuálně již plně slouží žá-
kům naší školy. 
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Děkuji pedagogickému sboru a zaměstnancům školy za vstřícný a pro-
fesionální přístup, děkuji zřizovateli a obci za příkladnou podporu školy, 
děkuji rodičům za spolupráci a přeji všem poklidné vánoční svátky a pev-
né zdraví.

Jaroslav Hubata-Vacek
ředitel ZŠ a MŠ Černovice

Výlet za odměnu 26. 10. 2021

Tento výlet má u nás ve škole dlouhodobou tradici. Akci pořádáme pro 
aktivní žáky naší školy. Je to odměna pro nejlepší sběrače hliníku, papí-
ru a lesních plodů. V loňském školním roce jsme jej nepořádali z důvo-
dů pandemie. I když současná situace není ještě zcela dobrá, zariskovali 
jsme a podařilo se.

Akci jsme zahájili na třídírně odpadů v Hrádku u Pacova. Ujal se nás 
pan inženýr Lapáček, ředitel SOMPA, který nám ukázal celý areál. Viděli 
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jsme třídičku plastů, papíru a dalších odpadů včetně skládky zbytkového 
odpadu. V obrovských halách byly velké balíky PET- lahví roztříděných 
podle barev a balíky papíru roztříděného podle druhu. Jak jsme se do-
zvěděli, každý druh má jiné využití. Dětem se exkurze líbila a projevily 
o problematiku velký zájem. 

Z Hrádku jsme se přesunuli do Chýnovských jeskyní a následně do 
ZOO Tábor. Akce se podařila, všichni byli spokojení, a tak nezbývá než 
počkat na další výlet, který se uskuteční na konci školního roku. 

Na závěr chci poděkovat všem rodičům, kteří se společně s dětmi zapo-
jují do aktivit naší Ekoškoly.

Za ZŠ Eva Pechková

Citát
„Kdo č te, ten myslí, kdo myslí, ten uvažuje.“

Viktor Hugo
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O rodopisu a černovické rodině původem
z Němec

V posledních letech se mnoho lidí začalo zajímat o své předky. Pátra-
jí v dnes již mnoha přístupných a digitalizovaných matrikách. Jsou mezi 
nimi i profesionálové, kteří vyhledávací službu nabízejí za úplatu. Větši-

Ocenění Kraje Vysočina – ing. František Vránek

Devět mimořádných osobností 
převzalo ve čtvrtek, 11. listopadu 
2021 na slavnostním večeru v jih-
lavském Horáckém divadle nejvyš-
ší ocenění Kraje Vysočina.

Jednalo se o 4 ženy a 5 mužů pře-
bírajících za dlouholetou činnost 
krajské medaile z dílny vysočin-
ského sochaře Radomíra Dvořáka. 

Jedním z vyznamenaných účast-
níků byl i zaměstnanec bývalé-
ho Domova Kopretina Černovice 
ing. František Vránek, který více jak 
40 let zůstal věrný práci, která vy-
tváří domov dětem, mládeži a do-
spělým se zdravotním postižením. 

Po ukončeném vysokoškolském studiu zahájil svojí profesní dráhu tech-
nika Krajského ústavu sociální péče. Později pracoval ve funkci odborné-
ho referenta, následně se stal zástupcem ředitele PhDr. Jana Jenšího, kte-
rý jej v roce 1992 posunul na příčku nejvyšší. Součástí organizace byla 
i Základní speciální a praktická škola, v roce 1996 se stal zároveň i ředi-
telem této školy. 

Svojí záslužnou činností přispěl k propagaci ústavní sociální péče nejen 
v kraji Vysočina ale i v městě Černovice, kde díky této organizaci našlo 
uplatnění mnoho místních, ale i za prací dojíždějících zaměstnanců.

P. Podskalník
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nou jsou spolu s některými amatéry členy České genealogické a heraldic-
ké společnosti, jejíž historie je těsně svázána také s Černovicemi. Vrchol-
nými představiteli této organizace byli v různé, avšak podstatné, době 
rodák Rudolf Melichar a obyvatel našeho města PhDr. Jan Podhola. 
Oba byli oprávněně jmenováni čestnými členy. Společnost vydává nepra-
videlník Listy ČGHS a dostalo se mi cti, že, ač nečlenu, několik článků 
z Černovicka Listy přetiskly. Tím se stalo, že se na mne obrátilo několik 
čtenářů s žádostí o doplnění či potvrzení jejich bádání. Například i zkuše-
ný profesionální genealog a potomek několika černovických rodin Daniel 
Knut Pernet, který protislužbou naopak doplnil některá fakta o sklářích 
Gattermayerech či rodu Lhotků. Zatím poslední případ byl natolik zají-
mavý, že si dovoluji se souhlasem tazatele o něm napsat.

Pan Petr Majer z Roztok u Prahy nalezl v matrice pražské Michle zápis 
z roku 1834, že se narodil jeho prapředek otci, který byl poklasným na vi-
nohradském statku Orlovka a matce, která byla dcerou šafáře žižkovské-
ho statku Horní Stromka. Oba byli již pokročilého věku a křest dalšího 
dítěte už nikde není. V tomto zápise bylo uvedeno, že děda (otec otce) byl 
kovářem v Černovicích. Ale ve kterých? Zkoumáním několika matrik se 
badatel přesvědčil, že šlo o naše město a požádal mne mailem o potvrzení 
svého bádání. Společně jsme zdejší pobyt zmapovali a zde je výsledek.

Jak se dostal syn kováře Georga (Jiřího) Künzla z dnes lázeňského 
města (a tehdy spíše malé osady) Bad Rappenau v Bádensku-Würtem-
bersku jako voják na Táborsko je nejisté. Možná při prusko-rakouské vál-
ce v letech 1778/79. Byl totiž původně vojákem v regimentu z Wolfen-
bütelu v Dolním Sasku a usadil se jako kovář ve Vintířově čp. 22. Dne 
21. srpna 1780 (asi rok po skončení války) se ve Věžné poprvé oženil s Ma-
rií Annou Růžičkovou (Rudolf Melichar si povšiml, že v písemnostech 
byla uváděna i jako Šátková nebo Křížková) z Vintířova. Bylo mu asi 35 
let a zapsán byl česky jako Matěj Kinzl. Ve Vintířově byl kovářem 6 let 
a narodili se jim tam čtyři děti. Při narození prvního dítěte je v matrice 
uvedeno „liber“, což znamenalo, že přistěhovalý voják a kovář nebyl pod-
daným panství. Tuto výsadu mívali jen vykonavatelé výjimečných povo-
lání, například skláři či mlynáři. Dalších 9 dětí se narodilo v Černovicích, 
takže celkem v tomto manželství bylo dětí 13. Manželka zemřela v únoru 
1805 na suchotiny ve věku 45 let v domě čp. 126. To bylo staré číslo radni-
ce, kde je dnes kinosál (č. 93) a Matěj tam byl tehdy rathouzským čili ná-
jemcem radničního hostince, což bylo prominentní zaměstnání. Hospod-
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skými bývali přední mužové obce, často řezníci a někdy sami primasové 
nebo purkmistři. Předtím byl obyvatelem domu na náměstí č. 88 (dnes 
č. 98) v němž byl kovářem, ale za rok pokračoval v č. 70 (nyní proluka 
vedle fary) a další rok v koupeném domě č. 52 (dnes č. 67 ve Svatavské 
ulici). Tam kovařil dalších nejméně 7 let do roku 1797, kdy kovárnu zřej-
mě včetně vybavení prodal, což vysvětluje podiv genealoga Melichara, že 
v pozůstalosti se nenašlo žádné nářadí. Odstěhoval se jako nájemník do 
sousedního č. 51 (dnes č. 66) a před koncem století do tehdy už Jelínkov-
ského hostince č. 125 (nové č. 200). Tehdy se živil jako handlíř (nejspíš 
obchodník s dobytkem) a současně byl hospodským v protější radnici. Už 
16 dnů po úmrtí manželky se podruhé oženil se sedmadvacetiletou Klá-
rou Sklinkovou, dcerou měšťana a ševce Josefa Sklinky a Barbory roze-
né Herianové (Hereinové) z Černovic. Jejich čtyři děti se narodily na sta-
ré radnici, ke které už tehdy bylo po požárech přistavěno patro se školou 
a bytem učitele a obecního písaře Tichého, jemuž se tam také několik dětí 
narodilo. Matěj Kinzl se stal do svých 70 let otcem celkem 17 dětí. Zemřel 
v květnu 1818, skoro přesně rok po narození posledního. Dožil v domě č. 
26 na náměstí, jejž – už nově přečíslovaný a bez polí – koupil roku 1815 
za 800 zlatých. V závěti, psané 4 měsíce před smrtí, jej vdově odkázal se 
vším vybavením. To představovalo tehdejší typickou výbavu měšťanské 
domácnosti. Po jednom kusu měli z nábytku postel, kanape, stolek, prá-
delník s šuplaty a zámkem, polici velkou a malou, truhlu, necky, misník, 
štoček (tj. asi štokrdle, stolička) a 4 židličky. Z nádob 2 opálky (asi nůše), 
2 putny a po jedné kadečku, věrtelík, mejtník, řešeto a díž. Z nářadí jen 
velkou a malou sekeru. Ze šatstva kožich suknem potažený a spodky. 

Z prvních třinácti se šest dětí nedožilo dvou let, mezi nimi tři Marie. 
Dvě dcery se vdaly ve městě, nejméně tři synové se oženili jinde - černo-
vický kožešník Josef s dcerou kožešníka Křečana v Pacově, ten pražský 
Antonín a další František neznámo kde. 

Druhý nejstarší syn Matěj Künzel byl vojákem, vyučeným krejčím 
a černovickým kostelníkem, v roce otcovy druhé svatby si jako dvaceti-
letý přivedl do Černovic svobodnou údajně čtyřicetiletou (skutečně byla 
ještě o 7 let starší) nevěstu Annu Rosinu Dolanskou až z Brandýsa nad 
Labem. Když zemřela roku 1830 bezdětná, oženil se pětačtyřicetiletý té-
hož roku přiměřeněji se zdejší devětatřicetiletou Marií Krtkovou a měli 
do roku 1838 čtyři děti v černovické chalupě č. 106. Dožil se 59 let. Dům 
č. 106 na západním rohu náměstí měl staré č. 182 a otec ho nejdříve koupil 



15

pro dceru Kateřinu provdanou Kolouchovou, ale v závěti jej roku 1818 
odkázal zdarma tomuto synovi za to, že „dopomohl svým bratrům na svůj 
náklad k řemeslu“. 

Nejstarší dcera z druhého manželství Mariana Kinzlová se roku 1828 
vdala za knížecího kočího Josefa Reichla a ten od tchýně koupil domek 
č. 26 za původních 800 zlatých, z nichž však 350 dostala švagrová (sestra 
manželky) Barbora, vdaná následujícího roku za syna sedláka z Lažan 1 
Antonína Procházku. Na úhradu si Reichel půjčil celou částku od nejbo-
hatšího obchodníka, vinopalníka a kuželuha Samuela Frankensteina a pro-
tože nesplácel, už roku 1836 se majitelkou domu stala Samuelova manžel-
ka Anna na dalších 21 let. Tehdy při obrovském požáru obce, který vzešel 
z vedlejšího č. 27, domek shořel a nebyl obnoven, dodnes je tam průchod 
na sady. Po delší době, k oprávněné nelibosti pana Melichara, který lecos se 
zde uvedených údajů vypsal z gruntovních knih, přidělil městský úřad za-
niklé číslo 26 jinému domu na náměstí, čirou náhodou hned vedle č. 106. 

Osmý narozený Antonín Kinzl byl v Praze zapsán až jako dvaačtyři-
cetiletý, o jeho předchozím působení se zatím nepodařilo nalézt nic. Ale 
historie rodiny v Černovicích je doplněna. 

Badatel mne požádal, zda bych nezveřejnil jeho e-mail, pokud by ně-
kdo ze čtenářů chtěl k této historii cokoliv dodat. Dělám to rád. Adresa je: 
petrmajer11@seznam.cz

Jiří Turek
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Provozní doby služeb pro veřejnost v Černovicích:
(dočasné – aktualizováno k zač. ledna 2022,

zpracov. Jar. Řeháček)

Vstupujte do prostor v respirátoru, dodržujte pravidlo 3R!
(ochranný Respirátor + desinfekce Rukou + 2 metry Rozestupy)

ORDINACE PRO DOSPĚLÉ:
MUDr. Ondřej Langmajer MUDr. Beatrica Kazíková
mob. 775 449 095 nové čís.mob. 608 123 178 
den sestra – akut. příp.– obj. pacienti sestra – akut. příp. a obj. pacienti
po. 7.30 – 8.00 – 11.00 – 12.00 7.00 – 9.00 – 11.00
út. 7.30 – 9.30 – 11.30  – – – 13.00  – 18.00
st. 13.00 – 16.00 – 18.00 7.00 – 8.00 – 13.00
čt. 7.30 – 8.00 – 11.00 – 12.00 7.00 – 8.00 – 10.00
pá. 7.30 – 9.30 (pouze sestra)  – – –   – – –   – – – (Kam. n. L.)
Žádáme pacienty, aby se předem (je–li to možné) objednali.

ZUBNÍ ORDINACE: MUDr. Aleš Miletín tel. 737 457 835
den zub. pohot. ordinační hodiny  ordinační hodiny
po. 7.30 – 9.00 – 12.00 13.00   – 15.00
út. – – –  – – –  12.30 z. pohot. 14.00 – 18.00
st. 7.30 – 9.00 – 12.00  13.00 – 15.00
čt. 7.30 – 9.00 – 12.00  13.00 – 15.00
pá. 7.30 – 14.00 (operační den)  – – –   – – –
Telefonovat do ordinace v po.,st.,čt. jen do 9.00, v út. do 14.00!

ČESKÁ POŠTA – POŠTA ČERNOVICE: tel. 954 239 494
po. a st.   10.00 – 12.00  13.00 – 17.00
út., čt. a pá. 8.00 – 12.00  13.00 – 15.00

MĚSTSKÝ ÚŘAD ČERNOVICE: tel. 565 492 102 (podatelna)
den úřední hodiny (pro veřejnost)
po.  7.00 – 11.00 12.00 – 16.30
út. 7.00 – 11.00 12.00– 15.30
st. 7.00 – 11.00 12.30 – 16.30
čt.  7.00 – 12.00 – – –  (pro veřejnost zavřeno)
pá. 7.00 – 11.00 12.00 – 14.00 hod. 
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Osobní návštěvu MěÚ omezte pouze na nezbytně nutné záležitosti. Vyu-
žívejte raději telefonní kontakt:  podatelna MěÚ 565 492 102  
     stavební úřad 565 492 382  
     matrika 565 394 183  
     účtárna 565 394 518
měst. knihovna – v obvyklá otevírací doba   565 492 959

Internet – hobby naší doby

Francouzi mají jedno přísloví – nejlépe se obslouží ten, kdo se obslou-
ží sám. Také by se dalo přeložit, že největší radost má ten, kdo si ji udě-
lá sám. V duchu tohoto přísloví jsem si koupil knížku podle svého vkusu 
s nadějí, že si udělám velkou radost. Jednalo se o krásně grafi cky zpraco-
vanou, mnoha obrázky a erby doplněnou publikaci „Francouzská šlech-
ta v českých zemích“. Jednotlivé šlechtické rody jsou abecedně seřazeny, 
a tak na prvním místě byli Baillet-Latourové. Pravidelný čtenář Zpravo-
daje si zajisté vzpomene na můj článek o tomto rodu v č. 5, roč. 2016, kte-
rý jsem napsal na základě studia archivních pramenů ve Státním okres-
ním archivu Třeboň, pobočka J. Hradec. Ovšem to, co jsem se dozvěděl 
v zakoupené publikaci, mi doslova vzalo dech. V obdobném duchu se 
nesly texty o dalších rodech, a tak nakonec nevím, o jaký druh publikace 
se vlastně jedná. Podle mne má nejblíže k sci-fi . Vydavatel uvádí: „auto-
ři tuto knihu nezamýšleli jako vyčerpávající historickou monografi i, ani 
jako ucelené zpracování tématu. Informace čerpali výhradně ze zveřejně-
ných zdrojů a za jejich obsah a případné chyby neručí“. A těmi zdroji je 
dlouhý seznam internetových adres. Pak se pochopitelně vnucuje otázka, 
k čemu taková publikace vlastně slouží, když veškeré v ní uvedené ne-
smysly si lze vyhledat na internetu. Další otázka, která se vnucuje, je, kde 
zůstala profesní čest vydavatele, když je schopen vydat takový paskvil, za 
nějž by se musel dokonce stydět velký „opravář“ čs. historie Zd. Nejedlý. 

Aby nezůstalo u tohoto příkladu, dalším je např. text cestovní kanceláře 
z J. Hradce (viz. Život tropí hlouposti a my je fotografujeme, č. 34 v tomto 
čísle) zvoucí na zájezd do Vídně s prohlídkou „gotického zámku Schön-
brunn“. Na můj dotaz, kde takový nesmysl objevili, nastalo velké divení 
a pak mi sdělili, že na internetu. 
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A do třetice. Před několika lety (r. 2015) černovická ZŠ pořádala před 
koncem roku prohlídku školy s kulturní besídkou. Na chodbě pak mj. byly 
vystaveny postavičky z kukuřičného šustí, znázorňující sv. Mikuláše, sv. 
Ambrože, sv. Lucii, atd. Z doprovodného textu jsem se dozvěděl, že sv. 
Mikuláš má svátek 5. prosince a sv. Lucie 14. prosince. Má replika, že Mi-
kuláš má svátek 6. a Lucie 13. prosince vzbudila podivení a pak mi bylo 
sděleno, že tak to bylo napsáno na základě údajů z internetu. 

A tak nevím, zda je všeobecná neznalost sváděna na internet nebo in-
ternet záměrně ohlupuje? Vždyť s hloupými se snáze manipuluje. V této 
souvislosti se mi vybavila básnička, kterou jsem se naučil před 60 lety, ne-
znaje teorie o škodlivosti bifl ování a přetěžování dětských mozků.

Honza žene ouvozem – 
bláta je až po kolena,
nad ouvozem hradní stěna,
nad ní arkýř, hradní v něm.

Honzu louže zastavuje, 
hradní troubu nasazuje,
Honza nedbá na bláto,
pod nohou ať cáká to.

„Honzo, kleč, Bůh mluví s tebou!“
Honza zděšen trhne sebou 
a pak hrůzou rozechvěná
v kaši sklání svá kolena.

„Honzo, lež, Bůh k tobě volá!“
Honzovi jde hlava v kola;
však, že Bůh to ukládá,
v břečku lehá na záda.

„Honzo, obrať se, Bůh velí!“
Honza žasne, trne celý,
bruče však se otuží,
obrátí se v kaluži.

Honza v bahno hloub se reje,
hradní se mu shůry směje;
„Honzo, Honzo, ha, ha, ha!
jdi teď strašit na draha!“

Honza blátem obalený,
vzhůru hledí vyjevený.
Kam jsi, Honzo, rozum dal, 
že jsi trouby poslouchal?

Hanbu však si nečiň z toho,
takých Honzů u nás mnoho,
kteří často trouby hlas
boží mají za rozkaz.

Jan Podhola
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Městská knihovna Černovice z nových knih

Pro dospělé
Goulson D. – Návrat čmeláků
Varaďová P. – Drobky v peřinách
Kábrtová L. – Čekání na spoušť
Unterreiner K. – Císařova nevěrná milenka
Saint J. – Ariadna
Sýkora M. – Případ pro exorcistu
Croninová M. – Sto roků Lenni a Margot
James H. – V kleci
Jenkins V. – Slib mrtvým
Černý V. – Knížka o Babičce a její autorce
Svobodová M. A. – Pomsta
Rohr R. – Svět, tělo a ďábel
Kluková U., Rozehnal P. – Klukoviny Uršuly Klukové
Scurati A. – Mussolini muž prozřetelnosti
Riley L. – Ztracená sestra
Rudiš J. – Winterbergova poslední cesta
Y. N. Harari – Sapiens Stručné dějiny lidstva
Kundera M. – Nevědění
Frasierová A. – Nejsem mrtvá
Reynek B., Franz J. – Musíme všichni někam na poušť
Čapek K. – Matka
Herman N. – Máma není služka, máma je dáma
Dousková I. – Konec dobrý
Moricová A. – Deníček psychiatričky
Hartl P. – 15 roků lásky

Pro děti
Montgomery L. M. – Emily z Novoluní
Dieckmann S. – Čekání na vlka
Formánek V., Csölleová E. – Jak Amálka k poznání přišla
Štíplová L. –Proslulé příběhy Čtyřlístku
Niklíčková A. – Zvířátka ve škole a jiné příběhy
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Zdeněk Soukup (14. 1. 1931)

Zní to neuvěřitelně, ale je to tak. 
Stále aktivní stolní tenista Zdeněk 
Soukup se dožívá 90 let. Je naším 
nejstarším hráčem tak obdivuhod-
ně čilým. 

Narodil se v Jakubíně nedale-
ko od Častrova. Na konci základ-
ní školy se jeho rodina přestěhova-
la do Žirovnice. Ping-pong hrál od 
svých 15 let po nástupu do učiliště 
v Třebechovicích pod Orebem, kde 
se vyučil v oboru ozdobník-braš-
nář. Svou zručnost uplatnil v čer-
novickém Kozaku, kde se vypra-
coval na pozici oblíbeného mistra. 

Černovice se navždy staly jeho domovem.
Spolu s manželkou Boženou vychovali syny Vlastimila a Pavla. Starší 

z nich našel zalíbení v badmintonu, kde se smíšeným družstvem Černovic 
několikrát postoupil až do celorepublikových soutěží. Oba byli i šikovní 
fotbalisté, mnoho let oblékali modro-červený dres černovického Sokola 
v krajské fotbalové soutěži. 

Tatínek byl pro syny vzorem skromného sportovce, šikovného stolního 
tenisty, který více jak 20 let reprezentoval Černovice v krajských soutě-
žích. Kromě toho hrál volejbal, rád cvičil na hrazdě i na kruzích ve staré 
sokolovně či tělocvičně základní školy. 

Zdeněk v současné době hraje rekreačně ping-pong v nové sokolovně 
s Ing. Pavlem Janečkem a zároveň se snaží utužovat své zdraví každoden-
ní chůzí po Černovicích a okolí. 

Do dalších let přejí kamarádi, místní sportovci a rodina: „Pevné zdraví, 
pohodu a ať Tě, Zdeňku, pinčes nikdy neomrzí!“

Zpracoval: P. Podskalník
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Zásahy jednotky SDH Černovice trochu jinak

O činnosti černovických hasičů Vás zde ve zpravodaji pravidelně infor-
muje starosta sboru David Štěpán. Tentokrát bych ho ovšem rád doplnil 
a něco o naší činnosti napsal sám.

Požár domu ve Mlýnech 1. října
Pátek, kolem půl osmé. Většina z nás je doma, někteří se chystají na pivo, 

když nás vyruší siréna a smska. Požár, rodinný dům, Mlýny. Sbíháme se 
do hasičárny, první vyjíždí velká Tatra, pár okamžiků za ní Scanie. Je to ro-
dinný dům a tak jde o minuty, protože v tuhle chvíli někdo přichází o vše, 
co celý život budoval, a hasiči jsou jediní, kteří mu mohou pomoci. Cestou 
zjišťujeme přes operační středisko podrobnosti, ale nikdo zatím moc neví. 
Tatra přijíždí na místo jako první, je tu majitelka, od níž se dovídáme, že 
v objektu nikdo není, naštěstí. Hoří část střechy a několik obytných míst-
ností pod ní. Vypínáme elektřinu a zavíráme plynovou lahev, která je ven-
ku. Mezitím už je na místě i Scanie a začínáme hasit. Dva v „ dejcháku“ na 
balkón a hasit uvnitř, další proud na schodiště a zabránit šíření do dalších 
místností, dva proudy pak zvenku hasí střechu. Asi po sedmi minutách při-
jíždí hasiči z Tučap, ze Soběslavi a další. Vyhráno nemáme, ale už víme, že 
co neshořelo před naším příjezdem už neshoří. Postupně nás střídají chla-
pi z dalších jednotek, ale zůstáváme, bude tu ještě hodně práce. Je deset, 
dva z nás jsou promočení od prasklé hadice, sháníme někoho, kdo je dove-
ze do Černovic, aby se převlékli a přivezli něco k jídlu. Za půl hodiny se 
vrací, vezou kus uzeného, které dostali od Petra v restauraci „Kufr“ a taky 
cigarety, které jim dali chlapi, protože u ohně si zapálí i nekuřák. Společně 
s dalšími jednotkami pokračujeme v dohašovacích pracích. Do hasičárny 
se vracíme kolem jedné hodiny v noci. Musíme ještě naplnit cisterny vo-
dou, nastrojit do cisteren suché hadice a další vybavení. Domů se dostává-
me kolem půl třetí. Další dny se dozvídáme podrobnosti od vyšetřovatelů. 
Škody na domě asi 10 milionů, přímo uchráněno 20 milionů.

Silný vítr a požár lesa 20. října
Čtvrtek, od rána fouká silný vítr a je jasné, že dneska se to bez výjezdu 

neobejde. První přichází kolem poledne, strom přes silnici v oboře – ne-
průjezdné. Poté další dva směrem na Lidmaň a na Lhotce. Od dalšího pad-
lého stromu kolem půl třetí odesílá jednotku operační středisko rovnou 
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k požáru lesa do Cetoraze. Ke Scanii se přidává ještě velká Tatra a jed-
notka vyráží na místo. Vzhledem k větru se požár rychle šíří a mimo ha-
sičů z Cetoraze, kteří zřizují čerpací místo u rybníka na návsi, je zde naše 
jednotka sama. Jinak to ani nejde, všichni ostatní jezdí jinde, pacovští hasí 
jiný požár. Po nějakém čase se k naší jednotce přidávají posily z Chýno-
va a Jetřichovce. Asi po půl hodině se požár daří lokalizovat a začíná po-
stupné dohašování. Mezitím po třetí hodině dorazí do hasičárny další tři 
členové jednotky. Když zjistí, jaká je situace na místě zásahu, chystají se 
vyjet s malou Tatrou posílit jednotku. Po dohodě s operačním střediskem 
jsou ale odesláni na další strom, který zneprůjezdnil silnici za Obrataní, 
odtud na další strom u Lidmaně, kde bylo nutné ještě vyprostit automobil, 
který se ho snažil objet po poli. Na chvíli se vracíme do hasičárny a než 
vypijeme kafe, jedeme na další strom, tentokrát na Lhotku. Kolem sedmé 
se jednotka vrací od požáru z Cetoraze a vítr se uklidňuje, takže se již ne-
jezdí ani na spadlé stromy. Ještě uklízíme hadice, brousíme pily a připra-
vujeme techniku k dalšímu výjezdu. Kolem osmé se rozcházíme domů, 
kde většinu z nás dnes ještě neviděli.

Záchrana osob z rybníka 20. prosince
Pondělí, tři čtvrtě na tři odpoledne. Jednotce přijdou smsky, záchrana 

osob z vody, Dobešovská 1, zámecký rybník. Když jsem o požáru ve Mlý-
nech psal, že šlo o minuty, tak tady šlo o doslova vteřiny. Jednotka vyjela 
se Scanií pět minut od vyhlášení. Na místě se dva zaměstnanci domova 
snažili zachránit jednoho z klientů, který se topil asi deset metrů od bře-
hu. Jeden z hasičů přivazuje lano na opasek a skáče do vody, další ho jistí, 
velitel přes vysílačku volá záchrannou službu a během pár okamžiků jsou 
všichni na břehu. Ještě společně se zaměstnanci domova hasiči poskytují 
předlékařskou pomoc a předávají osobu záchrance. Tenhle zásah netrval 
ani půl hodiny, ale společně se zaměstnanci domova jednotka zachránila 
to nejcennější.

Černovická jednotka vyjela v roce 2021 k více než šedesáti událostem. 
Byly to požáry, popadané stromy přes silnici, likvidace obtížného hmy-
zu, čištění kanalizace, ale také nouzová dodávka vody do kravína a mno-
ho dalších.

A proč to všechno píši? Často slýchám dotazy, proč hasiči stojí tolik pe-
něz, na co mají nová auta, když by jim stačila stará. Chápu to, když máte 
před barákem rozbitý chodník, tak byste radši viděli, aby se opravil, než 
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Činnost černovických dobrovolných hasičů
v roce 2021

Bratři hasiči – sestry hasičky a občané města Černovice, stalo se, co 
jsme letos už nepředpokládali. Kvůli dalšímu nárůstu šíření nemoci Co-
vid-19 jsme opět odložili výroční valnou hromadu našeho sboru, kde jsme 
chtěli členstvo seznámit s naší činností v letošním roce. Existovala sice 
možnost, jak tuto schůzi uspořádat, ale nepřišlo nám důstojné členy i hos-
ty testovat nebo třídit na očkované či neočkované. Proto jsme se rozhodli 
vás informovat o činnosti našeho sboru a zásahové jednotky města ales-
poň touto formou.

Náš 145. rok činnosti nezačal pro sbor příliš vesele. V lednu se nekonal 
připravovaný tradiční hasičský bál, v únoru byl zrušen i masopust. Až 
do jara se nekonaly schůze výboru, ani schůzky mladých hasičů. Vedou-
cí udržoval kontakt s mládeží jen přes mail, kde jim zadával různé úkoly 
k přípravě na zkoušky odbornosti, které se koncem března nakonec neu-
skutečnily. Činnost vykazovala jen výjezdová jednotka města, která byla 
vždy připravena k výjezdu.

V březnu, v době nejtvrdších nařízení, kdy se nesmělo ani za hranice 
obce, připravilo několik členů pro černovické děti i veřejnost tzv. Čer-
novické putování. Šlo o 28 označených stanovišť, umístěných v přírodě, 
s otázkami a fotografi emi o zajímavostech v našem městě, které děti vy-
hledávaly podle mapky a zapisovaly odpovědi do tabulky. Tu pak ode-

hasiče v nové cisterně. Jenže fi nance vynaložené na výjezdovou jednot-
ku nejsou investicí do hasičů, je to investice do vašeho bezpečí. Liazka 
byla již nespolehlivá a několikrát se nám stalo, že jsme k zásahu nedojeli. 
A další peníze? Kalhoty, kabát, boty, přilba a rukavice, které dle předpisů 
používáme, stojí celkem přibližně 40 tisíc. To je výstroj, kterou musí mít 
každý svou. A potom další, hadice stojí 3 tisíce, dýchací přístroj 50 tisíc 
a takhle bych mohl psát ještě dlouho. 

Závěrem bych rád poděkoval starostovi města a celému zastupitelstvu 
za zodpovědný přístup k fi nancování jednotky, díky kterému je jednotka 
vybavena odpovídajícím způsobem.

Michal Charvát
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vzdaly sboru. Nečekali jsme takový zájem o tuto hru, která nakonec pro-
bíhala až do června. Poděkování patří i rodičům, kteří nasměrovali své 
děti na tuto naši akci. Hlavním účelem bylo dostat děti ven do přírody od 
počítačů či televize a seznámit je se zajímavostmi ve svém okolí. A to se 
podařilo splnit. Po výměně otázek na pohádková témata pokračovala tato 
naše akce i přes letní prázdniny.

Od dubna se naše činnost začala pomalu vracet k normálu. Mladí hasi-
či se zapojili do jarní tradiční akce Čistá Vysočina, opět uklízeli odpad-
ky podél silnici od hranice našeho kraje z Cihelen až do Černovic (sebrali 
v tomto úseku mj. i 82 Alu-plechovek). V dubnu jsme uspořádali tradič-
ní svoz kovového šrotu. V sobotu 24. dubna se historičtí hasiči účastni-
li natáčení dokumentu pro Českou televizi Putování s párou, při kterém 
s naší zrenovovanou koněspřežnou ruční stříkačkou plnili parní lokomo-
tivu. Pálení čarodějnic bylo kvůli trvajícím omezením zrušeno a hranice 
byla spálena bez diváků, i když jich několik samovolně dorazilo. Okrs-
ková hasičská soutěž byla ze stejných důvodů zrušena. Mladí hasiči se 
připravovali na jarní část hry MH Plamen, která se koncem května pro 
mladší kategorii také nekonala, a tak jsme pro ně uspořádali cyklovýlet po 
okolních Vyhlídkách pana Janečka. O víkendu 18. až 20. června se konal 
druhý ročník sjíždění řeky Otavy. Tato akce je určena pro mladé hasiče 
s rodinami a je doplňován členy sboru. Díky slunečnému počasí se letos 
akce vydařila. Ničivé tornádo zasáhlo 24. června jižní Moravu. Členové 
naší jednotky neváhali a ihned se přihlásili na výzvu HZS Kraje Vysoči-
na, který sepisoval zájemce o vyslání na pomoc na Hodonínsko. Naše na-
bídka pomoci nakonec nebyla využita.

10. června byla městu – výjezdové jednotce SDH Černovice předána 
od výrobce nová cisternová automobilová stříkačka CAS 20 Scania. Od 
června jezdilo toto nové požární auto po různých akcích, aby se naši řidi-
či s tímto moderním vozidlem důkladně seznámili. Slavnostní předávání 
nové cisterny za přítomnosti členstva, občanů i hostů se konalo v sobotu 
3. července na tržišti u příležitosti 145. výročí založení našeho hasičské-
ho sboru. Novému vozidlu požehnal i černovický farář. Akce byla spoje-
na s předáním odměn dětem, které se zapojily do Černovického putování. 
Na večerní zábavě hrála oblíbená kapela Four Johns. Zatančit a pobavit 
se přišlo na 220 návštěvníků. Od začátku srpna je nová Scania ofi ciálně 
zařazena do výjezdů a nahradila tak technicky zcela nevyhovující CAS 
K 24 Liaz (u jednotky sloužila od r. 2002), ta byla následně odprodána.
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Na výzvu starosty města jsme vyklidili garáže v lihovaru, kde jsme 
měli dočasně uskladněnou historickou techniku a další materiál. Stará 
čtyřkolová koněspřežná motorová stříkačka od fy R. A. Smékal byla pro-
dána SDH Pecka a rozebranou, ale kompletní koněspřežnou ruční stříkač-
ku jsme nabídli darem dobrovolným hasičům z naší slovenské partnerské 
obce Bošáca. Ti ji s velkou radostí a vděkem přijali a převezli na Slo-
vensko, kde si zrestaurování stříkačky dokončí k obrazu svému. Jednalo 
o stříkačky v nálezovém stavu z různých obcí v okolí z období rozkvětu 
činnosti našich historických hasičů z 90. let.

Naše činnost pokračuje dál. Na tradiční akci Černovicko se baví jsme vy-
stavovali naší moderní techniku a připravili malou soutěž pro děti. Na tr-
žišti byla veřejnosti předvedena ukázka s novou Scanií. V Pacově jsme se 
21. srpna zúčastnili oslav 150. výročí založení zdejšího hasičského sboru, 
vedle naší Scanie jsme předvedli dobovou ukázku s naší historickou tech-
nikou. O týden později jsme v Pelhřimově asistovali na 20. ročníku Hasič-
ského festivalu dechových hudeb a Dnů záchranářů. Stavěli jsme naše stany 
a vystavili novou Scanii vedle další moderní techniky HZS Kraje Vysočina. 

Na začátku září jsme si u hasičárny ugrilovali sele a společně poseděli 
s členkami Svazu žen, s kterými během roku často spolupracujeme na růz-



26

ných akcích. Tento den po obědě jsme se účastnili na úzkokolejce Igráčko-
vy jízdy, kde jsme opět koněspřežnou stříkačkou plnili parní lokomotivu 
a uspořádali pro děti hašení věže. Na první schůzce mladých hasičů bylo 
domluveno, že schůzky v novém školním hasičském roce budou ve zbroj-
nici každý pátek od 15.30 hod., abychom se nekryli s dalšími kroužky. 
Ihned se mladí hasiči začali připravovat na podzimní část hry MH Plamen 
(braňák a štafeta pož. dvojic). V sobotu odpoledne 18. září o černovic-
ké pouti město se Sokolem uspořádalo i za naší účasti slavnostní otevře-
ní zrekonstruované Sokolovny, které bylo spojeno s pouťovou zábavou. 
Spolu s námi, sokoly, černovickým svazem žen a pionýry, tato krásná bu-
dova první velký nápor zvládla. Hned následující den, o pouťové neděli 
v pravé poledne se členové jednotky připojili v zásahových oblecích před 
svou technikou k celostátnímu pietnímu aktu za dobrovolné hasiče, kteří 
zahynuli při výbuchu plynu v rodinném domku v Koryčanech. Přidalo se 
k nim i několik spoluobčanů. Naše jednotka se už delší dobu potýká s pro-
blémem plnění cisteren z hydrantu u resortu Mlýn. Problém je s místem, 
parkováním aut na hydrantu i poklesem tlaku v řádu při plnění. Díky naší 
člence Martině Kratochvílové jsme získali darem od fy Heckl nový nad-
zemní hydrant v hodnotě 58 tis. Kč. Teď už osazení a zprovoznění toho-
to nadzemního hydrantu, který by měl být u židovského hřbitova, záleží 
na vedení města a Vodaku. Mladí hasiči se zúčastnili Klábosilova nočního 
pochodu (mladší se vydali s rodiči na večerní putování od školy na Lhot-
ku a ti starší zkusili výsadek na 10 km). Ve stejný den večer vyjela naše 
jednotka k požáru samoty u Mlýnů. Naše jednotka byla na místě jako prv-
ní a díky dobrému výcviku členů a velení Karla Vošahlíka st., který má 
mnohaleté zkušenosti u HZS, zabránili rozšíření požáru a uchránili maje-
tek v hodnotě několika milionů korun. Majitelka jim za to později několi-
krát vyjádřila velkou vděčnost. Letos se podařilo v sobotu 9. října uspořá-
dat v Onšově podzimní část hry Plamen. Postavili jsme dvě mladší hlídky 
a v průběžném hodnocení po 2 disciplínách jsme se umístili zatím na pěk-
ném 6. a 13. místě. Vzhledem k tomu, že máme hodně nových a o dost 
mladších členů (někteří ještě chodí do MŠ), tak tento výsledek je skvělý.

Náš sbor byl letos vybrán do Ankety dobrovolní hasiči roku v kategorii 
Sbor pro oblast Jih Moravy za naši, již zmíněnou, akci Černovické putová-
ní. Po veřejném hlasování, které bylo ukončeno 20. října, se konalo slav-
nostní vyhlášení výsledků na galavečeru v úterý 16. listopadu v Brně za 
účasti České televize. Za nás se zúčastnili starosta sboru, místostarosta, veli-
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tel sboru, jeho zástupce a referentka žen. Večer uváděl Petr Rychlý. Náš sbor 
se umístil na úžasném 2. místě. Mimo fi nančního daru 55 tis. Kč jsme do-
stali i poukázku na radiostanici, nový kalendář fy Rosenbauer a další dárky 
od sponzorů. Pro náš sbor to byl velký úspěch, a to i díky vám, všem našim 
členům a jejich rodinným příslušníkům, spoluobčanům i přátelům našich 
hasičů, kteří jste se zapojili do hlasování. Televizní sestřih z tohoto galave-
čeru byl odvysílán na ČT 2 v sobotu 4. prosince odpoledne. Na YouTube je 
možné zhlédnout nesestřihaný záznam celého večera.

Zásahová jednotka SDH města Černovice (JPO-III) svou činnost v tom-
to roce nepřerušila ani v době nejtvrdších covidových omezení. Na vy-
zvání SMS či sirénou byla připravena vyjet ku pomoci. Omezeno bylo jen 
školení. K 31. listopadu naše jednotka zasahovala u 63 událostí. Z toho 
bylo 19 požárů (4 velké), 41 technických pomocí (z toho to bylo většinou 
odklízení stromů padlých přes komunikace) a 3 plané poplachy.

Zbývá ještě zodpovědět jednu otázku. Bude hasičský ples? Pevně věří-
me a děláme vše pro to, aby se hasičský ples konal v plánovaném termínu, 
tedy 29. ledna 2022 v sále Sokolovny. K tanci a poslechu bude hrát Malá 
Muzika a samozřejmě nebude chybět ani tombola. Vše bude záležet na 
aktuální situaci a nařízeních. Je asi jisté, že bez prokazování bezinfekč-
nosti se neobejdeme. Hlavní pro nás bude omezení kapacity atd. O všem 
vás budeme včas informovat.

Všem našim členům a členkám, mladým i dospělým děkujeme za od-
vedenou práci v tomto roce a přejeme dobré zdraví, hodně štěstí, lásky, 
úspěchů a rodinné pohody v novém roce 2022. Ať se v dalším roce už mů-
žeme scházet a organizovat akce bez omezení! V neposlední řadě děkuje-
me sponzorům za podporu naší činnosti.

Největší poděkování však patří Městu Černovice v čele se starostou 
a zastupitelstvem, bez nichž by naše činnost nebyla možná. Díky nema-
lé investici máme moderní zásahové vozidlo, se kterým můžeme kdykoli, 
a především pro nás bezpečně, pomoci při jakékoli události. Během let se 
díky investicím a dotacím naše vybavení změnilo k nepoznání, starší čle-
nové po návštěvě hasičárny často jen žasnou nad úrovní dnešních ochran-
ných prostředků a vybavení pro zásahy všeho druhu. Členové jednotky si 
této podpory nesmírně váží a je pro ně další motivací v pokračování v této 
často velmi fyzicky i časově náročné práci. Velké poděkování patří i čle-
nům, kteří se starají o chod sboru a jednotky. 

vedení SDH Černovice a JSDHO Černovice
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Silvestrovský výstup na Svidník 2021

Motto:  Díky za všechno cos stvořil Pane
  díky za teplo když slunce plane,
  díky za vodu, za vánek svěží,
  díky za hudbu co v srdcích běží.
  Díky za vesmír za planetu Zemi,
  díky za chvíle kdy dobře je mi,
  za přírodu kde všechno vzkvétá,
  moře, hory, za krásy světa…

Minulý rok se svět obrátil naruby. Začali jsme přemýšlet o tom, co je 
v životě skutečně důležité.

Tradice by z našeho života neměly vymizet. Rádi se vracíme do míst, 
která jsou určitým symbolem našeho kraje.

A tak v rámci čtyřicetileté tradice jsme se opět vrátili k našemu silves-
trovskému výstupu na nejvyšší vrchol Svidník (741 m).

Podpořili nás starostové z Mikroregionu Svidník a také naši sponzo-
ři Sokol Černovice, potraviny Stapeva, kterým patří naše i Vaše poděko-
vání. Díky sponzorským darům můžeme poskytnout malé občerstvení, 
sladkosti a prskavky pro děti. Každý účastník obdrží novoročenku. 
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Nejmladším účastníkem byl Martínek Vaníček, který přijel s rodiči 
v kočárku. Také osmiměsíční Vojtíšek Brečko přijel s celou rodinou. Pře-
jeme jim pevné zdraví a mnoho dalších výstupů.

Na vrcholu zaznělo mnoho krásných melodií. Na trumpetu hráli p. Řehá-
ček a jeho mladý kolega Tomáš z Bořetína. Patří jim velké poděkování.

Děkujeme všem, kteří se zúčastnili výstupu. Průběžně přišlo na 400 
účastníků ze širokého okolí.

Také děkuji všem organizátorům výstupu, Honzovi Horákovi a klukům 
za „veselý čaj“.

Ať žije Silvestrovský výstup na Svidník. Požehnaný nový rok 2022.
Motto: Miluj bližního svého
  a v každém hledej 
  bratra svého.
  A všechno dobré co
  druhým vykonáš
  to je Boží láska má. Stanislava Filipová

Jindřichohradecká úzkokolejka minulou sobotu 8. ledna zakončila svoji 
zimní parní sezónu, a to svojí Novoroční parní jízdou do Černovic u Tá-
bora. Cestující parního vláčku si mohli vychutnat krásy nostalgie parních 
jízd, ale i novoroční koncert Základní umělecké škola Allegro přímo ve 
stanici. Dalším doplňkovým programem byl mini jarmark místních pro-
duktů a dětská dílnička pro malé. Foto Jan Šenkýř
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Život tropí hlouposti a my je fotografujeme 34.

Co jiná CK nenabízí! Návštěva unikátní světové stavby – gotického zám-
ku Schönbrunn ve Vídni.

Okamžitě nakupuj!!! Akcie lidské hlouposti stoupají!
Jan Podhola


